

“ဒီဗီဘီဒီဘီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်းအတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီဘီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။

အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီဘီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီရဲ့ Facebook စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုဒ်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

<b>Debate on DVB TV</b>	
<b>Sunday:</b>	<b>19:15 (New), 21:00</b>
<b>Monday:</b>	<b>10:15, 15:15, 21:00</b>
<b>Wednesday:</b>	<b>10:15, 15:15</b>
<b>Friday:</b>	<b>15:15, 21:00</b>



အမှတ် - ၄၅၄၊ ၇ လွှာ၊  
 ကုန်သည်လမ်းနှင့်  
 ပိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊  
 ပိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

**DVB**

ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့  
**“သမ္မတအသစ်က ဘယ်လိုလူမျိုး ဖြစ်သင့်လဲ”**

ဖြစ်ပါတယ်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ

အကြံပြုလိုတာ

မေးမြန်းလိုတာတွေ ရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း

ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့

debate@dvb.no ကို ဆက်သွယ်ပြီး

အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

### “သမ္မတအသစ်က ဘယ်လိုလူမျိုး ဖြစ်သင့်လဲ - ဘယ်လို ဦးဆောင်သွားမလဲ” (သာလွန်ဇောင်းထက်)

နိုင်ငံတော်သမ္မတ ဦးထင်ကျော် ကျန်းမာရေး မကောင်းမွန်မှုကြောင့် မတ်လ ၂၁ ရက်နေ့မှာ နိုင်ငံတော်သမ္မတရာထူးက နုတ်ထွက်သွားပါတယ်။ အဲဒီ နုတ်ထွက်မှုနဲ့အတူ ပြည်သူ့လွှတ်တော် ဥက္ကဋ္ဌ ဦးဝင်းမြင့်ကလည်း ပြည်သူ့လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌ ရာထူးကနေ နုတ်ထွက် လိုက်တာမို့ နိုင်ငံတော်သမ္မတအဖြစ် ဦးဝင်းမြင့်ကို တင်မြှောက်ဖို့ အလားအလာများနေပါတယ်။ သမ္မတသစ် ဖြစ်လာမယ့်သူက ဘယ်လို တိုင်းပြည်ကို ဦးဆောင်မလဲ။ သမ္မတသစ်က သမ္မတဟောင်း ဦးထင်ကျော်လက်ထက်က အတိုင်း မူဝါဒနဲ့သွားမလား၊ ဘာတွေ ထူးထူးခြားခြား နိုင်ငံအတွက် အပြောင်းအလဲ ဖြစ်လာမလဲ။

### သမ္မတသစ်က တိုင်းပြည်ကို ဘယ်လိုဦးဆောင်မလဲ

သမ္မတသစ်အဖြစ် ရေပန်းစားနေတဲ့ ဦးဝင်းမြင့်ဟာ NLD ပါတီကို စတင်ထူထောင်စ အစောပိုင်းကာလတွေကတည်းက ပါဝင်ခဲ့သူဖြစ်ပြီး ၁၉၉၀ ပြည့်နှစ် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲမှာ ဧရာဝတီတိုင်း၊ ခေဒမြို့မြို့နယ် မဲဆန္ဒနယ် အမှတ် ၁ ရဲ့ ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ် ရွေးကောက် တင်မြှောက်ခံခဲ့ရပါတယ်။ တရားလွှတ်တော် ရှေ့နေတစ်ဦးလည်းဖြစ်တဲ့ ဦးဝင်းမြင့်ဟာ ဒီမိုကရေစီနဲ့ လူ့အခွင့်အရေး လှုပ်ရှားမှုတွေကြောင့် သုံးကြိမ်တိုင်တိုင် ဖမ်းဆီးခံခဲ့ရပြီး ၂၀၁၂ ခုနှစ် ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲမှာ ပုသိမ်မြို့နယ် ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ်လည်းကောင်း၊ ၂၀၁၅ ခုနှစ်မှာ တာမွေမြို့နယ် ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ်လည်းကောင်း အနိုင်ရရှိခဲ့သူ ဖြစ်ပါတယ်။ ၂၀၁၆ ခုနှစ်မှာတော့ ပြည်သူ့လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌအဖြစ် ရွေးကောက်တင်မြှောက်ခံခဲ့ရပြီး ၂၀၁၈ ခုနှစ် မတ်လ ၂၁ ရက်နေ့မှာ နုတ်ထွက်ခဲ့ပါတယ်။ ၁၉၅၁ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့မှာ ဖွေးဖွားခဲ့တဲ့ ဦးဝင်းမြင့်ဟာ အခုဆိုရင် အသက် ၆၇ နှစ်ရှိနေပြီဖြစ်ပြီး ပညာအရည်အချင်းအနေနဲ့ BSc ( Geology ), H.G. P.R.L ဘွဲ့ရရှိထားသူဖြစ်ပါတယ်။ NLD ပါတီမှာ တစ်လျှောက်လုံးပါဝင်ခဲ့သူ ဖြစ်တာမို့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ အထူးအားကိုးယုံကြည်ရသူလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ ပထမအကြိမ် လွှတ်တော်သက်တမ်းအတွင်းမှာ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် ဥက္ကဋ္ဌအဖြစ် တာဝန်ယူထားသော “တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးနှင့်တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေး ကော်မတီ” ၏ အတွင်းရေးမှူးနဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည် ဥက္ကဋ္ဌ အဖြစ်တာဝန်ယူထားသော “တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးဌာနများ တည်ထောင်ရေးဆိုင်ရာ ညှိနှိုင်းမှုအဖွဲ့” ၏ အတွင်းရေးမှူးအဖြစ်လည်း တာဝန်ထမ်းဆောင်ခဲ့ပါတယ်။

သူဟာ ပြည်သူ့လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌအဖြစ် တာဝန်ထမ်းဆောင်ချိန်မှာ အင်မတန်မှ ပြတ်ပြတ်သားသားဆောင်ရွက်ပြီး အဓိကအားဖြင့် တပ်မတော်သား လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်တွေကို ဥပဒေနဲ့အညီ လုပ်ကိုင်ဆောင်ရွက်ဖို့ မကြာခဏဆိုသလို ပြောဆိုသတိပေးမှုတွေ လုပ်ခဲ့အတွက်လည်း NLD အမတ်တွေက လိုလား ကြိုက်နှစ်သက်ကြပါတယ်။

သမ္မတဦးထင်ကျော်လက်ထက်ကအတိုင်း မူဝါဒရေးရာတွေမှာ သမ္မတသစ်အနေနဲ့ ဘယ်လောက် ဦးဆောင် လုပ်ဆောင်နိုင်မလဲဆိုတာထက် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က သမ္မတသစ်ကိုဘယ်လောက်အထိ လုပ်ပိုင်ခွင့်ပေးမလဲဆိုတာကို နိုင်ငံရေးအသိုင်းအဝိုင်းက စိတ်ဝင်စားပါတယ်။

သမ္မတအထက်မှာ ရှိနေမယ်ဆိုတဲ့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ ပြောဆိုခဲ့တဲ့ စကားအရ သမ္မတသစ်ဟာလည်း ဦးထင်ကျော်လိုပဲ ရုပ်သေးရုပ် သမ္မတသာ ဖြစ်လာမယ်ဆိုရင် အုပ်ချုပ်ရေးနဲ့ အစိုးရမူဝါဒ ထူးထူးခြားခြား မပြောင်းလဲနိုင်ဘူးလို့လည်း ဆိုကြပါတယ်။ NLD အစိုးရ အုပ်ချုပ်ခဲ့တဲ့ နှစ်နှစ်တာ ကာလအတွင်းမှာလည်း ထူးထူးခြားခြား ပြောင်းလဲမှု သိပ်မရှိရုံဘဲ ဆုတ်ယုတ်မှုတွေ ရှိခဲ့တာမို့ ၂ နှစ်တာကာလကိုလည်း ပြန်လည်သုံးသုံးသပ်ဖို့လည်း လိုအပ်ပါတယ်။

### တပ်မတော်နှင့် ကြံ့ခိုင်ရေးက ဒီမိုကရေစီစကားလုံး တွင်တွင်သုံးလာခြင်း

NLD ပါတီ အာဏာရလာပြီးတဲ့ နောက်ပိုင်းမှာ တပ်မတော်နဲ့ ကြံ့ခိုင်ရေးပါတီဘက်က ဒီမိုကရေစီဆိုတဲ့ စကားလုံးကို တွင်တွင်ကျယ်ကျယ် သုံးလာတာဟာ ထူးခြားတဲ့အပြောင်းအလဲ ဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်ခိုင်ဖြိုးပါတီ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးသန်းဌေးက NLD ပါတီဟာ အစိုးရနဲ့ လွှတ်တော် အာဏာထိန်းကျောင်းမှုမရှိဘဲ အာဏာကို လက်ထဲကိုင်ထားတာမို့ ဒီမိုကရေစီဟန်ချက် ပျက်နေတယ်လို့ မတ်လ ၁၈ ရက်နေ့ နေ့ပြည်တော်မှာလုပ်တဲ့ သမ္မတဟောင်း ဦးသိန်းစိန်ကို ကန်တော့တဲ့ပွဲမှာ ပြောဆိုခဲ့တာပါ။ အလားတူပဲ တပ်မတော်သား လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဗိုလ်မှူးချုပ်မောင်မောင်က ငြိမ်းစုစီဥပဒေကို ပိုမိုထိန်းချုပ်ကန့်သတ်တဲ့ ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းလာခြင်းဟာ ဒီမိုကရေစီ အစိုးရအနေနဲ့ ပြည်သူများ လွတ်လပ်စွာ ဆန္ဒမပြရအောင် လုပ်ဆောင်နေခြင်းဖြစ်ပြီး တပ်မတော်သား လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်တွေအနေနဲ့ ဒီဥပဒေကို ပြည်သူ့ကိုယ်စား ကန့်ကွက်ဖို့ ၆၀ ဦးလွှတ်တော်မှာ ဆွေးနွေးမှာဖြစ်ကြောင်း ပြောဆိုသွားပါတယ်။ NLD အစိုးရ နှစ်နှစ်တာ ကာလအတွင်းမှာ တပ်မတော်နဲ့ ကြံ့ခိုင်ရေးပါတီက ဒီမိုကရေစီနဲ့ပြည်သူဆိုတဲ့ စကားရပ်ကို တွင်တွင်ကျယ်ကျယ်သုံးလာခြင်းဟာ စစ်မှန်တဲ့ အပြောင်းအလဲဖြစ်မယ်ဆိုရင် ကြိုဆိုရမယ်ဆိုတဲ့ ဝေဖန်ချက်တွေလည်း ရှိနေပါတယ်။ သို့မဟုတ်ဘဲ NLD အစိုးရကို ကန့်လန့်တိုက်ဖို့ ရည်ရွယ်ချက်နဲ့ပဲ သုံးတာဆိုရင်တော့ ထူးခြားတဲ့ အပြောင်းအလဲ မဟုတ်နိုင်ဘူးလို့ နိုင်ငံရေးအသိုင်းအဝိုင်းက ဝေဖန်ပါတယ်။

### ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်၏ ရွေးကောက်ပွဲဝင် ကတိကဝတ်သုံးခု

၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့ ရွေးကောက်ပွဲမတိုင်မီ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ဟာ ပြည်သူ့လူထုနဲ့ တိုင်းပြည်ကိုပေးခဲ့တဲ့ ရွေးကောက်ပွဲဝင် ကတိကဝတ် သုံးခု ရှိခဲ့ပါတယ်။ အဲဒါကတော့ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေး၊ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး၊ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေးပါပဲ။ NLD အစိုးရနဲ့ လွှတ်တော်တွေဟာ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ ရွေးကောက်ပွဲဝင် ကတိကဝတ် သုံးခုကို အကောင်အထည်ဖော်ဖို့ ကြိုးပမ်းနေပေမယ့်လည်း အရာမထင်တဲ့ အခြေအနေမှာ ရှိနေပါတယ်။

### ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေး

ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံ ကျင်းပခဲ့ပေမယ့်လည်း ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ခရီးနီးမလာဘဲ တိုက်ပွဲတွေ ပိုအရှိန်မြှင့်ပြီး စစ်ဘေးရှောင်ပြည်သူတွေ ထောင်နဲ့ချီကာ တိုးပွားလို့ လာနေဆဲပါပဲ။ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကိုယ်တိုင်က NCA တစ်နိုင်လုံး အပစ်အခတ်ရပ်စဲရေး လက်မှတ်ရေးထိုးဖို့အတွက် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေကို တိုက်တွန်းနေတာမို့ NCA ကို

လက်မခံသေးတဲ့ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေနဲ့ ငြိမ်းချမ်းရေး၊ နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးဖို့ရာ ပိုမို အလှမ်းဝေးလာနေပါတယ်။

NLD အစိုးရအနေနဲ့ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ကြိုးပမ်းနေရင်းမှာပဲ တိုင်းရင်းသားတွေရဲ့ ယုံကြည်မှု တဖြည်းဖြည်းလျော့နည်းလာနေတာကတော့ အသေအချာပါပဲ။ တပ်မတော်နဲ့ အဆင်ပြေစေရေးကို ဦးတည်နေတာကြောင့် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ရဲ့ နှစ်နှစ်နီးပါး ကာလအတွင်း ငြိမ်းချမ်းရေး ကြိုးပမ်းမှုတွေဟာ အရာမထင်သေးဘဲ ရှေ့ဆက်ပိုမိုဆိုးဝါးတဲ့ အခြေအနေတွေဆီ မရောက်ဖို့ NLD အနေနဲ့ ရုန်းကန်နေရရတယ်လို့ နိုင်ငံရေးလေ့လာသူတွေက ဝေဖန်သုံးသပ်ကြပါတယ်။

### တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး

တရားဥပဒေစိုးမိုးရေး ဆိုတာကို NLD က အကြိမ်ကြိမ် ပြောဆိုခဲ့ပေမယ့်လည်း NLD အစိုးရ နှစ်နှစ်ပြည့်လာချိန်အထိ တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးဟာ စိန်ခေါ်မှုများစွာနဲ့ ရင်ဆိုင်နေရပါတယ်။ လတ်တလော အမှုအခင်းတွေ များလာတာ၊ ပြည်သူ့လူထုရဲ့ လုံခြုံမှုအပိုင်း စိုးရိမ်စရာ ဖြစ်လာတာတွေကြောင့် တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးကဏ္ဍမှာ အတော်ကို ဝေဖန်ခံနေရပါတယ်။ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေအရ ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးဌာနဝန်ကြီးရာထူးကို တပ်မတော်က အဆိုပြုတဲ့ တပ်မတော်သားကိုသာ သမ္မတက ခန့်အပ်ပိုင်ခွင့်ရှိတာမို့ တရားဥပဒေစိုးမိုးမှု အားနည်းတာက အစိုးရမှာ တာဝန်မရှိဘဲ တပ်မတော်က ကြီးကြပ်ကွပ်ကဲတဲ့ ပြည်ထဲရေးဝန်ကြီးမှာပဲ တာဝန်ရှိတယ်ဆိုတဲ့ ဝေဖန်သုံးသပ်မှုတွေလည်း ရှိပါတယ်။

### ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေး

အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ရဲ့ ရွေးကောက်ပွဲ ကတိကဝတ်တွေထဲမှာ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေးဆိုတာဟာ တိုင်းရင်းသားတွေနဲ့ ပြည်သူ့လူထုတရပ်လုံး ထောက်ခံမှုရှိခဲ့တဲ့ ကတိကဝတ် ၁ ခုလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ သမ္မတဟောင်း ဦးသိန်းစိန်အစိုးရ လက်ထက်မှာ NLD ဟာ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေး လူထုလှုပ်ရှားမှု ၁ ရပ် ဖော်ဆောင်ခဲ့ပြီး လူထုရဲ့ အခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေး လက်မှတ် ၅ သန်းကို ကောက်ခံ ရယူခဲ့ပါတယ်။

ဒါပေမယ့်လည်း တကယ်တမ်း NLD အစိုးရနဲ့ လွှတ်တော်တွေ အသက်ဝင်လာချိန်မှာတော့ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေ ပြင်ဆင်ရေးဟာ အတော်ကို အသံတိတ်သွားခဲ့ပါတယ်။ လွှတ်တော်ထဲမှာလည်းပဲ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေးနဲ့ပတ်သက်လို့ လှုပ်ရှားမှု အတော်ကို နည်းပါးနေဆဲပါပဲ။ ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေပြင်ဆင်ရေး ကတိကဝတ်ဟာ နှစ်နှစ် ပြည့်လာပေမယ့်လည်း အရာမထင်သေးဘူးလို့ပဲ ဆိုရမှာပါ။